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رئیس کل دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه در 
حال حاضر که مصوبات مناسب و قوانین کافی داریم، 
برخی مجوزهای خلاف روال جاری ضرورت ندارد، 
گفت: قانون اختیارات لازم را به دولت برای اداره امور 
داده و قانون باید ملاک باشــد و نمی شود به بهانه 

تحریم مجوزهای خلاف روال صادر شود.
به گزارش ایسنا، ســید احمدرضا دستغیب رئیس کل دیوان 
محاسبات در آستانه هفته مجلس طی سخنانی در جمع فعالان 
فرهنگی و اجتماعی، گفت: دیوان محاسبات جزو قدیمی ترین 
سازمان ها در کشور اســت و این قدمت نشان دهنده اهمیت 
نظارت مالی اســت.وی با بیان اینکه در اصول ۵۴ و ۵۵ قانون 
اساســی به موضوع دیوان محاسبات اشاره شــده است، ادامه 
داد: رســیدگی و حسابرسی تمامی دســتگاه ها، شرکت ها و 
مجموعه هایی که از بودجه کل کشور استفاده می کنند، بر عهده 
دیوان محاسبات است.رئیس کل دیوان محاسبات کشور با بیان 
اینکه این دیوان در استان ها دارای دفاتر یا ادارات کل است، اضافه 
کرد: در برخی کشورها این سازمان ذیل مجلس و در برخی دیگر 

ذیل دولت تعریف می شود.
دستغیب با اشاره به اینکه دیوان محاسبات دارای ۳ بخش است، 

افزود: بخش نخســت فنی است و شامل همکاران ما در حوزه 
حسابرسی می شود، بخش دوم دادسرا و هیات های مستشاری 
هستند و بخش سوم حوزه پشتیبانی از دو بخش فوق است.وی 
در تشریح نحوه انتخاب هر یک از ارکان دیوان محاسبات گفت: 
رئیس کل دیوان با رأی مســتقیم نمایندگان انتخاب می شود، 

دادستان دیوان نیز از سوی نمایندگان انتخاب می شود. مستشاران 
نیز به پیشنهاد رئیس دیوان و انتخاب کمیسیون برنامه و بودجه 
تعیین می شوند.رئیس کل دیوان محاسبات کشور با بیان اینکه 
یکی از کارهای خوبی که در راستای تمرکززدایی انجام دادیم، 
تقسیم کشور به ۵ منطقه است، بیان کرد: به منظور جلوگیری از 

ترددهایی که توسط مدیران و کارکنان دولت برای بررسی انجام 
می دهند، مقرر شد که به استان ها تفویض اختیار کنیم.

وی با اشــاره به اینکه ما باید بــه گونه ای عمل کنیم که اثر 
بازدارندگی داشــته باشیم، گفت: انبوه قوانین و مقررات یکی از 
مشکلات موجود است، برخی از این تکالیف مالایطاق و برخی 
دیگر قوانین متعارف هستند که باید اقدامات لازم برای تنقیح آنها 
صورت گیرد.دستغیب با بیان اینکه تا زمانی که دولت بزرگ است، 
نظارت موثر نیست و هزینه و قیمت تمام شده در دولت بالا است، 
تصریح کرد: در زمانی که خصوصی سازی ها انجام می شد، در 
عمل به جای خصوصی شدن، مجموعه ها خصولتی می شدند! 
در واقع موسسات و نهادهایی شکل گرفتند که کار ویژه بخش 
دولت را انجام می دادند در واقع این مجموعه ها تابع قانون تجارت 
بودند و از نظارت برخی دستگاه ها فرار می کردند، اما از امکانات 
بخش دولتی استفاده می کنند.وی با بیان اینکه هر چند تحریم 
داریم، اما در برخی مواقع دچار خودتحریمی نیز شده ایم، گفت: 
طی دهه های گذشته بیش از اندازه به موضوع تحریم پرداخته 
شده و تحریم بزرگ جلوه داده شده است، در صورتی که اگر به 
حوزه اقتصاد مقاومتی توجه می شــد و نگاه به درون بود، امروز 
زمینه حرکت بیشتر وبهتر فراهم بود؛ البته این نگاه همچنان در 

بخش هایی وجود دارد.رئیس کل دیوان محاسبات کشور با بیان 
اینکه در حال حاضر که مصوبات مناسب و قوانین کافی داریم، 
برخی مجوزهای خلاف روال جاری ضرورت ندارد، گفت: قانون 
اختیارات لازم را به دولت برای اداره امور داده و قانون باید ملاک 
باشد و نمی شود به بهانه تحریم مجوزهای خلاف روال صادر 
شود. وی با بیان اینکه شفافیت و انضباط مالی مبنا است، گفت: 
پیشگیری مهم است نه مچگیری، از سوی دیگر نظارت برخط در 
دیوان در مجلس یازدهم انجام می شود و ما مهم رسی به جای 
همه رســی را در دستور کار قرار دادیم و همچنین اینکه ترک 
فعل ها را دنبال می کنیم. همچنین در دوران جدید کاهش اطاله 
دادرسی داشتیم و به صورت میانگین زمان رسیدگی به کمتر از 
۶ماه رسیده است.دستغیب درخصوص اتمام پروژه های نیمه تمام 
بیان کرد: وقتی پروژه نیمه تمام در ســال مقرر تمام نمی شود، 

قیمت تمام شده آن چند برابر می شود.
رئیس کل دیوان محاســبات اظهار کرد: در حال حاضر دولت 
اهتمام ویژه ای به تکمیل پروژه های نیمه تمام دارد، البته باید 
در این مسیر از ظرفیت مشارکتی مردمی نیز استفاده کرد. البته 
مجلس به موضوع اولویت گــذاری در این حوزه ورود و ملاک 

درصد پیشرفت را برای اتمام پروژه ها قرار داد.

دستغیب: نمی شود به بهانه تحریم مجوزهای خلاف روال صادر شود دولت باید تورم ۲۵ قلم کالای اساسی را کاهش دهد
عضو کمیسیون تلفیق بودجه گفت: دولت باید تلاش کند که تورم را روی 
۲۰ الی ۲۵ قلم کالایی که در کشور کالاهای اساسی زندگی مردم محسوب 
می شود به حداقل برساند، اگر این اتفاق رخ دهد امر مثبتی است اما اگر محقق 

نشود قطعا این اقدامات و این نوع حقوق ها کافی نیست.
بهروز محبی نجم آبادی عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ درخصوص افزایش 
حقوق ۱۸ درصدی پیشنهاد شده از سوی دولت برای کارمندان و اینکه با توجه به وضعیت تورمی 
کشور شاید متناسب نباشد و کمکی به معیشت کارمندان نکند، گفت: ما باید منطق دولت را در 
این زمینه بشنویم و بعد بتوانیم بهتر تصمیم بگیریم اما فکر می کنم حداقل افزایش حقوق باید 
۲۰ درصد باشد و شاید دولت در نظر داشته که ۱۸ درصد را بگذارد و مجلس آن را به ۲۰ درصد 
برساند.وی ادامه داد: طبیعتا در کمیسیون تلفیق باید با نمایندگان دولت و سازمان برنامه و بودجه 
صحبت کنیم و استدلال های آن ها را نسبت به پیشنهاد این درصد افزایش نیز بشنویم.نماینده 
مردم سبزوار در مجلس افزود: موضوع افزایش حقوق باید به دقت برررسی شود. مساله افزایش 
حقوق یک بحث است اما در کنار آن، موضوع اینکه خود افزایش حقوق به صورتی نباشد که 
منجر به تورم شود هم یک مبحث جدی است. مساله دیگر این است که مجلس از ابتدا تاکید 
دارد که دولت مساله توزیع کالاهای اساسی و حمایت های غیرنقدی را با جدیت دنبال کند و به 
همراه آن به سمت حمایت های ویژه رفاهی ورود کند. وی در گفت وگو با ایلنا، تصریح کرد: دولت 
باید تلاش کند که تورم را روی ۲۰ الی ۲۵ قلم کالایی که در کشور کالاهای اساسی زندگی 
مردم محسوب می شود به حداقل برساند، اگر این اتفاق رخ دهد امر مثبتی است اما اگر محقق 
نشود قطعا این اقدامات و این نوع حقوق ها کافی نیست.محبی نجم آبادی در پاسخ به این سوال 
که »چه اندازه احتمال می دهید بتوانید در جریان تنظیم بودجه سال آینده با دولت برای اجرای 
جدی طرح توزیع کالاهای اساسی به نتیجه برسید؟« گفت: ما اطمینان می دهیم که این مساله 
را چه از نظر افزایش حقوق و حمایت های نقدی یا مساله توزیع کالاهای اساسی و حمایت های 
غیرنقدی بررسی دقیق خواهیم کرد و تلاش می کنیم کاری کنیم که عموم مردم دچار خسران 

و ضرر بیشتر نشوند و از فضای تورمی تاثیر آنچنانی نگیرند.

دلیل واقعی افت قیمت مسکن 
 تایید واقعیتی که دولت کتمان می کند

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: کاهش توان خرید مسکن میان مردم 
مربوط به عدم توازن بین درآمدها و هزینه ها است.

رحمت الله فیروزی نماینده مردم نطنز در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه هزینه ها در 
حوزه مسکن و معیشت افزایش پیدا کرده افزود:از آنجایی که دسترسی مردم به نمایندگان راحتر 
است و نمی توانند به سهولت با مقامات دولتی طرح مشکلات نمایند شاهدیم که تعدد مراجعات 
به دفاتر نمایندگی بسیار زیاد شده و گلایه مند از شرایط فعلی هستند.لذا امیدواریم مسئولین 

اجرایی کشور شرایط را درک کنند و راه تسهیل زندگی ،معیشت و مسکن مردم را فراهم کنند.
به گــزارش اقتصاد۱۰۰، وی در خصوص اجرا نشــدن قانون مالیات بــر خانه های خالی 
گفت:مجلس مصوبه ای را در مورد منازل خالی تصویب کرد و دولت باید این قانون را اجرا کند، 
امیدوارم بخش نظارتی مجلس از جمله کمیسیون اصل 9۰ و معاونت نظارت بر اجرای قوانین 

مجلس به مساله  ورود و پیگیری لازم را د رمورد عدم اجرای قانون داشته باشند.

خبر جدید درباره افزایش حقوق بازنشستگان 
 زمان افزایش ۲ برابری

 حقوق بازنشستگان مشخص شد
عضو فراکسیون کارگری در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به ناترازی 
صندوق های بازنشستگی، گفت: بند ۲ الحاقی ماده ۲۹ قانون برنامه هفتم با 
عنوان متناسب سازی حقوق بازنشستگان تا سقف ۹۰ درصد حقوق شاغلان 
همتراز به تصویب رسید، براساس این بند الحاقی دولت مکلف است طی 

۳سال در ابتدای برنامه هفتم این مهم را اجرایی کند.
فاطمه محمدبیگی در مورد جزییات افزایش حقوق بازنشستگان تا سقف 9۰ درصد حقوق 
شاغلان همتراز، گفت: بند ۲ الحاقی ماده ۲9 قانون برنامه هفتم با عنوان متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان تا سقف 9۰ درصد حقوق شاغلان همتراز به تصویب مجلس رسید، براساس این 
بند الحاقی دولت مکلف است طی ۳ سال در ابتدای برنامه هفتم این موضوع را اجرایی کند، به 
گونه ای که در سه سال نسبت مستمری بازنشستگی به اولین حقوق و دستمزد سال برقراری به 

عنوان حقوق مستمری بگیران به این عزیزان پرداخت شود.
تمام بازنشستگان مشمول افزایش حقوق می شوند

نماینده مردم قزوین،آبیک و البرز در مجلس با تاکید بر اینکه با اجرایی شدن این بند الحاقی بخشی 
از قانون کار که سالیان دراز مغفول مانده بود به مرحله عملیاتی شدن می رسد، افزود: با عملیاتی شدن 
این بند الحاقی برنامه هفتم توسعه، بی تردید شاهد افزایش حقوق و مستمری بازنشستگان تامین 

اجتماعی خواهیم بود، یعنی تمام بازنشستگان مشمول این بند برنامه خواهند شد.
قسمتی از ظرفیت قانون کار مغفول مانده است

محمدبیگی با بیان اینکه اجرای این مصوبه قسمتی از ظرفیت مغفول مانده قانون کار را عملیاتی 
خواهد کرد،یادآور شد: با این مصوبه قسمتی از قانون کار که اجرای آن مدتی مغفول مانده بود 
به عملیاتی شدن می رسد و سطح دستمزد مستمری بگیران و بازنشستگان تامین اجتماعی 

ارتقاء پیدا می کند.
ناترازی بین صندوق های بازنشسته وجود دارد

عضو فراکسیون کارگری در مجلس در گفتگو با خانه ملت با اشاره به ناترازی صندوق های 
بازنشستگی، اظهار داشت:در کنار معیشت ناخوش کارگران و در سایه تورم بالا با ورشکستگی 
صندوق های بازنشســتگی روبرو هستیم که یکی از چالش های اصلی است، بدهی دولت به 
تامین اجتماعی و همچنین تامین اجتماعی به بیمارستان ها و مراکز دیگر از مسائل و مشکلات 
صندوق ها محسوب می شوند، که همگی طی یک بسته سیاستی در حال رفع و رجوع هستند.
عضو کمیسیون بهداشت و درمان در مجلس با بیان اینکه در دولت سیزدهم و مجلس یازدهم 
با پیگیری های صورت گرفته بخشی از بدهی دولت به تامین اجتماعی پرداخت شد، یادآور شد: 
در کنار پرداخت بخشی از بدهی دولت به تامین اجتماعی بخشی از بدهی تامین اجتماعی به 
بانک رفاه هم پرداخت شده است.وی در پایان این گفتگو با تاکید بر اینکه با سیاست های صورت 
گرفته درصدد رفع بخشی از مشکلات صندوق های بازنشستگی هستند، خاطرنشان کرد: در مورد 
افزایش و متناسب سازی حقوق بازنشستگان مجلس گام بلندی در برنامه هفتم توسعه برداشت تا 
امیدی برای بازنشستگان باشد، مجلس به عنوان سیاستگذار و قانونگذار در فکر آینده بازنشستگان 
است. قطعاً نسل آینده اگر ببیند که سیاستگذاران امروزی کم کاری داشته اند بی تردید آنها ما را 

مواخذه خواهند کرد پس از امروز در اندیشه فردای نیامده باشیم.

اما و اگرهای حذف دلار از مبادلات ایران و سوریه 
تجار افغانستان و عراق با ریال معامله نمی کنند

نایب رییس اتاق ایران و سوریه گفت: در حال حاضر تاجران افغانستانی و عراقی 
هم حاضر به معامله با تجار ایران به واسطه ریال نیستند و دلار مطالبه می کنند.

روز چهارشنبه محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی ایران از ایجاد نخستین بانک ایرانی 
در سوریه با هدف افزایش مناسبات مالی و تجاری دو کشور خبر داد. فرزین در دیدار با همتای 
سوری خود درباره حذف دلار از تجارت دو کشور هم صحبت کرده بود، با این حال تاجران ایرانی 
می گویند ایجاد شعبات بانک های ایرانی در دیگر کشورها هیچ گاه اسباب آسان تر شدن جریان 
تجارت ایران و شرکای خارجی اش را فراهم نیاورده و ایده ایجاد بانک مشترک هم با توجه به نفوذ 

دلار در تجارت خارجی ایران و کشورهای طرف تجارت این کشور عملی نیست.
علی اصغر زبردست، نائب رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و سوریه در توضیح بیشتر در این 
باره به ایلنا گفت: موضوع راه اندازی بانک مشترک ایران و سوریه پنج سال پیش مطرح و بنا شد 
بانک های مرکزی دو کشور شعبه ای برای تبادلات مالی احداث کنند، اما مساله این است که تا 
چه اندازه می توان در این بانک مشترک، تبادلات مالی با دلار انجام داد.وی افزود: اگر هم قرار 
است طرفین دلار را در معاملات تجاری دو کشور حذف و با پول های ملی معامله کنند، این 
مساله به وجود می آید که در ایران لیره سوریه و در سوریه ریال ایران اعتبار ندارد و نمی توان با لیره 
سوریه در ایران معامله کرد چنان که در سوریه نمی توان با ریال ایرانی کالا خرید. مگر اینکه بانک 
مرکزی ایران تبدیل لیره سوریه به ریال ایران را با قیمت مناسب تضمین کند که البته تاکنون 
چنین کاری نکرده است.زبردست تصریح کرد: در حال حاضر تاجران افغانستانی و عراقی هم 

حاضر به معامله با تجار ایران به واسطه ریال نیستند  و دلار مطالبه می کنند.
نائب رئیس اتاق ایران و سوریه اظهار کرد: پیش از این موضوع ایجاد بانک مشترک در تجارت 
ایران با عراق و افغانستان با حذف دلار مطرح شده بود اما تاکنون دستاوردی در این زمینه حاصل 
نشده است. در سال ۱۳97 صادرات ریالی از ایران به عراق و افغانستان آزاد شد اما از همان سال 
بیشتر تجاری که در این مسیرها تجارت کردند با بانک مرکزی ایران مشکل پیدا کرده  ند و کارت 
بازرگانی شماری از آنها هنوز تعلیق است. بانک مرکزی هماهنگی کافی با تاجران در این زمینه 
نداشت.  وی همچنین از فعالیت کنونی شعبات تعدادی از بانک های ایرانی در عراق خبر داد و 
گفت: هیچ یک از این بانک ها عملیات دلاری ندارند.  زبردست در نهایت تصریح کرد: ایجاد یک 
شعبه بانکی دردی از تجار دوا نمی کند آنچه اهمیت دارد این است که با ایجاد یک شعبه تا چه 
اندازه فعل و انفعالات بانکی تسهیل می شود؟ همچنین باید دید بانک مرکزی سوریه چه حمایتی 
می تواند در این زمینه از ایران داشته باشد.این فعال اقتصادی بخش خصوصی در پایان یادآور 
شد: متاسفانه دولتی ها در مذاکرات و نشست هایی که با هدف تسهیل تجارت خارجی ایران دارند، 
هیچ گاه از اعضای اتاق بازرگانی مشورت و نظرخواهی نمی کنند و حتی آنها را به نشست ها دعوت 
نمی کنند تا بخش خصوصی هم پیامدهای مثبت و منفی تصمیماتی که گرفته می شود را بررسی 

کنند، در حالی که این تصمیمات بر کسب و کار خصوصی ها تاثیرگذار است.

اخبار کوتاه 

نماینده مجلس گفت: با توجه به شــرایط تحریمی، مســلما 
راهکاری که دولت برای ناترازی بودجه در نظر گرفته است، بحث 
افزایش درآمد های مالیاتی است؛ اما مالیات یک جاده یک طرفه 
نیست که فقط از مردم مالیات بگیریم بدون اینکه اثر آن را در 

زندگی مردم نشان دهیم.
افزایش مالیات بدون ارائه خدمات کیفی مناســب از سوی دولت، سوالات و 
ابهامات زیادی در رابطه با مالیات را در ذهن حقوق بگیران ایجاد کرده است. از 
طرفی فرار مالیاتی سازمان یافته در کشور به طور کامل از بین نرفته و از سوی 
دیگر مالیات های مردم مشخص نیست چه سرنوشتی پیدا می کنند. موسسات 
فرهنگی نیز در این بین وجود دارند که اثر خاصی بر جامعه نداشته و مشخص 

نیست به چه علت در شرایط ناترازی بودجه، باید به اعتبارات آن ها اضافه شود.
معین الدین سعیدی، نماینده مجلس، درباره افزایش مالیات و عدم بروز اثرات 
مثبت آن در زندگی مردم به »انتخاب« گفت: با توجه به شــرایط تحریمی که 
کشور با آن دست و پنجه نرم می کند، مسلما راهکاری که دولت برای ناترازی 
بودجه در نظر گرفته است، بحث افزایش درآمد های مالیاتی است؛ اما مالیات یک 
جاده یک طرفه نیست که فقط از مردم مالیات بگیریم بدون اینکه اثر آن را در 

زندگی مردم و نحوه خدمات رسانی نشان دهیم.
وی در ادامه درباره تغییرات حساس در قانون مالیات بیان کرد: مردم به یکباره 
چندین برابر مالیات بدهکار شده اند، اما هیچ تاثیر مثبتی در زندگی خود حس 
نمی کنند. مسلما این روند باعث نگرانی می شود. از سوی دیگر فرار مالیاتی سازمان 
یافته هم مشــکل ایجاد کرده، ولی کارمندان و مزدبگیران به راحتی بیشترین 
مالیات را می دهند و اخیرا هم میزان مالیات بر حقوق افزایش یافته است. حتی 

بحث مالیات بر ارزش افزوده نیز شاید از 9 درصد به ۱۰ درصد افزایش یابد که 
بسیار نگران کننده است.

سعیدی درباره افزایش بودجه برخی نهاد ها و موسسات بدون کارکرد مشخص 
گفــت: ما همین الان در قانون برنامه هفتم در یک اقدام عجیب ۴۳ درصد به 
اعتبارات صدا و ســیما در سال اول اجرا برنامه اختصاص دادیم و مردم همین 
سوال شما را می پرسند. قانون برنامه که نباید فقط گردن بودجه باشد، بلکه باید 
یک برنامه باشد. صدا و سیما هم که این همه پول از تبلیغات می گیرد، اولویت 
دارد که ۴۳ درصد اعتبارت آن را افزایش دهیم؟ یا موسسات دیگر که هزینه کرد 
مالی آن ها شفاف نیست، چرا باید مشمول این افزایش اعتبارات شوند از آن طرف 
برای جبران ناترازی بیشتر از مردم مالیات بگیریم. این دوگانه برای مردم پذیرفتنی 
نیست. اگر اروپا مبنا خود را بر افزایش مالیات گذاشته است، خدمات دولتی هم 

اینقدر ملموس است که مردم برای پرداخت مالیات انگیزه دارند.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: افزایش نرخ رشد اقتصادی مطالبه 
همه مردم ایران از دولت است چراکه اگر نرخ رشد اقتصادی به بیش از 8 
درصد برسد، درآمد ملی کشور در ۹ سال به دو برابر افزایش پیدا می کند.

جمشید عدالتیان درباره ادعای دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ نسبت به تحقق نرخ رشد 
7 درصدی اظهار داشت: تحقق نرخ رشد 7 درصدی اقتصاد به میزان سرمایه گذاری که 
انجام می گیرد، بستگی دارد.  باید توجه داشت که سرمایه گذاری تنها از سوی دولت انجام 
نمی شود، سرمایه گذاری از سه بخش تشکیل می شود که یک بخش بودجه عمرانی دولت، 
بخش دیگر سرمایه گذاری بخش خصوصی و بخش سوم هم جذب سرمایه گذاری خارجی 
اســت. به هر حال مهمترین فاکتوری که می تواند در نرخ رشد اقتصاد اثر داشته باشد، 
سرمایه گذاری است.وی در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: تا کنون فضای اقتصاد ایران برای 
سرمایه گذاری مناسب نبود، حال باید دید دولت اقداماتی برای افزایش سرمایه گذاری انجام 
خواهد داد که وعده نرخ رشد 7 درصدی را می دهد؟    آیا بستر و محیط برای سرمایه گذاری 
آماده می  شود که دولت چنین برنامه ای را در بودجه دیده است؟این کارشناس اقتصادی 
گفت: واقعیت این است که هدف تحریم ها این است که نرخ رشد اقتصاد ایران در کمترین 
اعداد و ارقام باقی بماند و روند کاهشی باشد. حال اینکه دولت چه تدابیری در نظر گرفته 
که اجازه تحقق این هدف تحریمی را ندهند آیا می تواند نفت و گاز بیشتری را صادر کند؟ 
سرمایه گذاری در بخش های عمرانی را افزایش می دهد؟ یا اینکه مشوق های ویژه ای برای 
بخش خصوصی در نظر گرفته اند؟عدالتیان تاکید کرد: تحقق نرخ رشد 7 درصدی شدنی 
است، اما سوال این است که این سرمایه از کجا خواهد آمد. براساس تجربه هیچ وقت 
اقتصاد ایران نرخ رشد ۸ درصدی پیش بینی شده در برنامه هفتم را نداشته تنها یک بار 
در دولت احمدی نژاد زمانی که نفت به ۱۰۰ دلار رسید به  نرخ رشد نزدیک به ۸ درصد 
دست پیدا کردیم.وی افزود: افزایش نرخ رشد اقتصادی مطالبه همه مردم ایران از دولت 
است چراکه اگر نرخ رشد اقتصادی به بیش از ۸ درصد برسد، درآمد ملی کشور در 9 سال 
به دو برابر افزایش پیدا می کند یعنی این رشد نرخ اقتصادی مانند اقتصاد چین تداوم داشته 
باشد در دو دروره 9 ساله درآمد ملی ایران می تواند به بیش از هزار میلیارد دلار برسد و جزو 
۲۰ کشور دنیا باشد، اما این چیزی شبیه به آرزو است.این کارشناس اقتصادی در پاسخ به 
این سوال که نرخ رشد اقتصادی امسال که به بیش از ۴ درصد رسید عامل سرمایه گذاری 
نداشت و گفته می شود که آنقدر اقتصاد ایران در سالهای گذشته به ویژه در دوره کرونا 
کوچک شده بود که هر تکانه مثبتی می توانست عامل رشد اقتصادی باشد، آیا برای تحقق 
نرخ رشد 7 درصدی هم عاملی جز سرمایه گذاری می تواند موثر باشد، اظهار داشت: امکان 
اینکه عامل جز سرمایه گذاری نرخ رشد را بالا ببرد وجود دارد چراکه ظرفیت هایی در اقتصاد 
ایران وجود دارد که در دوره ای که اقتصاد کشورمان بسیار کوچک شد، از آن استفاده نشد 
که می توان این ظرفیت ها را احیا کرد.عدالتیان ادامه داد: تولید و صادرات و مصرف نفت 

و گاز در کشورمان زیر قدرت تولید بوده در حالیکه ظرفیت تولید ۴ میلیون بشکه در روز 
وجود داشت. بسیاری از صنایع کشورمان هم در حال حاضر به دلایل مختلفی زیر ظرفیت 
خود تولید دارند، احیای این ظرفیت های خالی می تواند منجر به رشد اقتصادی شوند اما 
این امر به این موضوع بستگی دارد که چه فضای کسب و کاری در کشور ایجاد شود.  
وی اظهار داشت: در این باره دو دیدگاه وجود دارد اول اینکه باید گشایشی ایجاد شود و 
تقاضا افزایش پیدا کند تا سرمایه گذاری افزایش پیدا کند، اما در دیدگاه دوم عوامل متعدد 
دیگری وجود دارد از جمله اینکه قدرت خرید مصرف کننده داخلی در حال کاهش است 
و اگر در نتیجه ســرمایه گذاری تولید افزایش پیدا کند در حالی که قدرت خرید کاهش 
پیدا کرده، این روند متوقف می شود و اساسا کمکی هم به رشد اقتصاد نمی کند.      این 
کارشناس اقتصادی با بیان اینکه برای افزایش سرمایه گذاری باید افق روشنی وجود داشته 
باشد، در این اطمینان داریم که تقاضای واقعی در حال کاهش است و در سال آینده هم 
قدرت خرید مردم کاهش پیدا می کند، تاکید کرد: رشد ۴ درصدی اقتصاد در سال جاری 
علامت محسوسی نمی توانست داشته باشد چراکه اقتصاد در ایران در شرایط کرونا و قبل 
از کرونا هم شدیدترین تحریم ها علیه ایران اعمال شد، بسیار کوچک شد و در دوران پسا 
کرونا تا حدودی این وضعیت جبران شــد و این ۴ درصد رشد حاصل این شرایط بوده و 
خیلی مهم نیست اما موضوع مهم این است که علایم مهم تر در اقتصاد دیده می شود که 
تورم و کاهش قدرت خرید از جمله این علایم مهم در اقتصاد هستند، این علایم بیشتر 
نشان  دهنده رکود در اقتصاد هستند تا رشد.وی گفت: از سوی دیگر این پیش  بینی ها در 
اقتصاد باید از سوی نهاد و مجموعه ای مستقل از دولت انجام شود، برای مثال در آلمان 
۵ انیستیو اقتصادی وابسته به دانشگاه با ۵ مکتب مختلف اقتصادی برنامه دولت را مورد 
تحلیل قرار می دهند برای مثال یک انیسیتو رشد اقتصاد را ۳.۱ درصد و انتیستوی دیگری 
۳ درصد پیش بینی می کند و اختلاف این انیتسیتوها از هم بسیار جزیی و نزدیک بهم 
است. حال اینکه در ایران هم باید مراکز مستقل مانند دانشگاه های معتبر اقتصادی، این 
قدرت را داشته باشند که اعداد و ارقام اقتصادی را بررسی و پیش بینی و ادعای دولت را 
تایید یا تکذیب کنند، البته به دولت هم کمک بزرگی خواهد شد.عدالتیان با بیان اینکه واقعا 
در حال حاضر ارقام دقیقی در اقتصاد نداریم و کارشناسان نمی توانند بگویند که نرخ رشد 
اقتصادی 7 درصدی قابل تحقق است یا نه اما می توان با رصد علایم موجود دیگر در 
اقتصاد شرایط آینده را پیش بینی کرد، ادامه داد: شاید برنامه دولت در نرخ رشد اقتصاد تا 
۳ درصد محقق شود اما در نهایت نرخ 7 درصد را اعلام کنند و این عدد از نظر روانی هم 
هیچ تاثیر بین مردم نخواهد داشــت و مردم همان ۴ درصد محقق شده را هم احساس 
نکردند.اگر دولت  می خواهد برنامه های اقتصادی محقق شود باید فضا و بستر آن را مهیا 
کنند تا برای مردم هم تغییرات محسوس باشد وگرنه نرخ 7 درصد با ۸ درصد یا ۴ درصد 

تفاوتی نخواهد داشت.

آیت الله عاملی: با کمال تاسف این روزها دستور خاص بعضی از 
وزراء به مدیران جهت استخدام افراد خاص با فشار نماینده ها در 

سطح کشور تکرار می شود.
به گزارش اقتصادآنلاین، با هر مدیری صحبت می کنی می بینی گرفتار است 
این وزراء هم به ملت خیانت می کنند هم خود را به راحتی اهل جهنم می کنند و 

هم مدیر بیچاره را با خود به جهنم می برند.
اگر مدیر مقاومت کند دفتر وزیر با بی حیایی و با کمال وقاحت و پر رویی دستور 

وزیر را از مدیر مربوط پیگیری می کند که چرا به دستور وزیر عمل نمی کنید؟

با اســتخدام یک نفر به صورت خارج از ضابطه باور تمام مطلعین  نسبت به 
نظام و انقلاب و مدیریت کشــور خراب و ریزش عظیمی در موالیان انقلاب 

رخ می دهد.
 در این خصوص استخدام شــده ها بدانند که یک عمر پول حرام می خورند

 ۳۰ سال خودشان و بچه هایشان از پول حرام ارتزاق می کنند.
چون ظرفیت اشتغال یک حق عمومی است مقدمات آن با بیت المال درست 
شــده است بنابراین تصرف بدون وجه شرعی و قانونی در آن اجحاف در حق 

عموم است.

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور گفت: 
افزایش حتی ۳۰درصدی دستمزد باز هم از نرخ تورم پایین تر 

است و جوابگوی هزینه مردم نیست.
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور گفت: افزایش حتی 
۳۰درصدی دستمزد باز هم از نرخ تورم پایین تر است و جوابگوی هزینه مردم 
نیست.سمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور با اشاره 
به افزایش هزینه های زندگی گفت: متأسفانه این روز ها شاهد این هستیم که 
دستمزد کارگران به قدری پایین است که کفاف زندگی آن ها را نمی دهد. برای 
تأمین هزینه های خود مجبور به شغل دوم و سوم هستند. بازنشستگان نیز اوضاع 
بدتری دارند، چرا که هزینه های درمان هم حتی بیشتر از حقوق بازشستگان است. 
اکثر بازنشستگان با وجود اینکه سن آن ها بالا است، اما به سمت مشاغل کاذب و 

رانندگی با تاکسی و رانندگی با تاکسی های اینترنتی رجوع کرده اند.
وی گفت: به دلیل پایین بودن حداقل دســتمزد، با وجود نیازی که واحد های 
صنعتی به نیروی کار دارند، مشــاهده می کنیم که کارگران سرکار نمی روند و 
به سمت مشــاغل کاذب می روند.گلپور همچنین با انتقاد از اظهارات رئیس 
سازمان بودجه مبنی براینکه »اگر می خواستیم گشاده دستی کنیم باید نرخ حقوق 
و دســتمزد را ۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش می دادیم؛ اما دولت به دنبال محبوبیت 

کاذب نیست« گفت: مطابق ماده ۴۱ قانون کار، دستمزد باید مطابق نرخ تورم و 
هزینه های سبد معیشت تعیین شود، این حق و خواسته ی قانونی کارگران است. 
چرا باید رییس سازمان برنامه و بودجه با وجود آگاهی از میزان نرخ تورم واقعی 
در جامعه که بیش از ۴۰ درصد اســت، افزایش ۲۵ تا ۳۰ درصدی را که بازهم 
پایین تر از نرخ تورم است گشاده دستی بداند؟ خواسته کارگران افزایش دستمزد 

مطابق ماده ۴۱ قانون کار است.
وی ادامه داد: دستمزد ۲7 درصدی سال ۱۴۰۲ پایین تر از نرخ تورم بود، بدون 
شک خود مسئولان هم به این موضوع واقف هستند، همیشه در تمام مسائل و 
مشکلات کارگران هستند که خسارت می دهند. دولت باید با برنامه ریزی حساب 
شــده، فرار های مالیاتی سنگین را مقابله کند نه اینکه به دنبال کسب درآمد از 
کارآفرینان و متولیان عرصه تولید کشور باشد. بررسی وضعیت حقوق و دستمزد 
در سایر کشور ها موید این موضوع است که برای تحقق رشد اقتصادی و تولید 

مولد، نیروی کار باید از حقوق و دستمزد راضی و تأمین باشد.
گلپور با بیان اینکــه در حال حاضر مهمترین و اصلی ترین دغدغه مردم درد 
معیشت است گفت: هزینه های اجاره بها، مسکن و خوراک به قدری زیاد است 
که کارگر از پس آن بر نمی آید. حقوق فعلی تنها ۳۰ درصد هزینه ها را پوشش 

می دهد. گرانی مسکن بخش زیادی از کارگران را حاشیه نشین کرده است.
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور بیان کرد: اگر یک شغل 
به گونه ای باشد که معاش کارگر را تأمین کند، کارگر هراس از هزینه های بیماری 
و دوران بازنشستگی و... ندارد و همین مسئله باعث بهره وری کارگر در شغل 
مورد نظر خواهد شد. در حال حاضر فاصله ای بین تعریف حقیقی شغل و آن چه 
در جامعه دیده می شود وجود دارد. معیشت است که تضمین کننده قدرت خرید 
کارگران است.وی با تأکید بر اینکه تا زمانی که تورم کنترل نشود، قدرت خرید 
کارگران افزایش نمی یابد افزود:به دلیل پایین بودن حداقل دستمزد، با وجود نیازی 
که واحد های صنعتی به نیروی کار دارند، مشاهده می کنیم که کارگران سرکار 
نمی روند و به سمت مشاغل کاذب می روند تا بتوانند از پس هزینه های زندگی 

بربیاید، به عبارتی کارگر دچار پدیده بیکاری ارادی می شود.

معین الدین سعیدی: امام جمعه اردبیل:

رئیس انجمن صنفی کارگری:

 چرا اعتبارات صداوسیما را افزایش داده اند، درحالیکه
 برای جبران ناترازی، از مردم بیشتر مالیات می گیرند؟

 تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی شبیه به آرزو است

 بعضی وزرا با فشار نمایندگان 
دستور خاص برای استخدام می دهند

 افزایش ۳۰ درصدی دستمزد کارگران 
هم پاسخگوی معیشت  نیست

متصدی داروخانه می گوید: »کمبودشیرخشک تقریبا 
از فروردین شروع شده و کماکان تا الان ادامه داشته 
 , ۱ HI است. قبلا فقط شیرخشک های دارویی مثل
۲ کم بود اما الان شیرخشک معمولی کم است در هر 
صورت به کسانی که فاقد کدملی هستند،هیچ کدوم 

آن ها داده نمی شود.«
»از روســتا به شهر آمدم تا برای بچه ام شیرخشک بگیرم این 
دهمین داروخانه ای اســت که آمدم و شیرخشک ندارد. باید چه 
کرد ؟ بچه ام یکسال و نیمه است به شیر مادر هم حساسیت دارد 
و از گرسنگی گریه می کند..«این صحبت های پدری است که 
در داروخانه به دنبال یک قوطی شیرخشک می گشت. داستان 
کمبود شیر خشک تقریبا از فروردین امسال آغاز شده و کماکان 
ادامه دارد. خانواده ی کودکان زیر دو سال از کمبود این محصول 
گلایه دارند کمبود محصولی که تا کنون به طور کامل رفع نشده و 
موجودی محدود شیرخشک با شرایط خاص سهمیه بندی پخش 
می شود.اگر تا قبل از این با مراجعه به داروخانه شیرخشک عادی 

خریداری می شده اکنون برای دریافت شیرخشک باید کد ملی 
ارائه شود و فقط به کدملی کودکان زیر دو سال چند قوطی داده 
می شــود. محمد طاهری، کارشناس حوزه دارو در توضیح علل 
کمبود شیرخشک می گوید: »کمبود شیرخشک علل متفاوتی دارد 
که یکی از آن ها عدم تخصیص ارز برای خرید مواد اولیه تولید 
شیرخشک کارخانه های داخلی است. عامل دیگر عدم برنامه ریزی 
مناسب برای انباشت محصول در مواقع اضطراری و بر اساس نیاز 

سالانه است.«
افزایش قیمت شیرخشک ایرانی و خارجی

محصــولات بعد از مدتــی نایابی وقتی دوبــاره روانه ی بازار 
می شوند با افزایش قیمت همراه بوده اند. شیرخشک هم از این 
قائده مستنثنی نبوده است البته قیمت شیرخشک با ارائه کد ملی 
یــا بدون آن تفاوتی ندارد. یک متصدی داروخانه به خبرآنلاین 
می گوید: »هزینه شیرخشک افزایش قیمت ۴۰ درصدی داشته 
است. شیرخشک ایرانی آپتامیل، نان و ببلاک از قیمت ۴۰ الی 
۵۰ هزار تومان به 7۰ الی ۸۰ هزار تومان رســیده اســت.«این 

متصدی در توضیح قیمت شیرخشک های وارداتی اضافه می کند: 
»شیرخشک های وارداتی در داروخانه ها موجود است اما قیمت 
آن بالاست و مردم توان خرید ندارند. شیرخشک ببتامین جونیور 
قیمت اش ۱7۰ بود و الان 7۸۰ شده است. شیرخشک ریسورس 

جونیور ۸۰ هزار تومان بود و الان ۴۰۰ هزار تومان شده است.«
محمد طاهری درباره ی واردات شیرخشک می گوید: »مقداری 
از کمبود شیرخشک از طریق واردات جبران شد. قرار شد ما به 

تفاوت قیمت شیرخشک های وارداتی و ایرانی که در سامانه ثبت 
می شود به داروخانه ها پرداخت  شود. حال اینکه سازوکارهای این 
مابه التفاوت چگونه است و چطور پرداخت می شود هنوز مشخص 

نیست و اطلاع رسانی درست نشده است.«
موانع سهمیه بندی شیرخشک و ارائه کدملی

در گذشته فقط شیرخشک های دارویی کم بود اما از فروردین 
شیرخشــک معمولی هم کم است. تاکنون کمبود شیرخشک 
در داروخانه ها به طور کامل رفع نشــده و ســهمیه بندی شده 
است. عرضه شیرخشک با ارائه ی کدملی امکان پذیر است که 
با تکیه بر این موضوع، اتباع به دلیل نداشتن کدملی از دریافت 
شیرخشک محروم هستند. شیرخشک به اتباع با کارت اقامت هم 
داده نمی شود زیرا در سامانه تیتک فقط با کدملی ثبت می شود. 
این مشــکل فقط مربوط به اتباع نیست زیرا ایرانی هایی که به 
اقتضای شرایط) عدم ثبت رسمی ازدواج، ازدواج قومی( کدملی 
دریافت نکرده اند و حالا با مشکل روبه رو شده اند. کارشناس حوزه 
دارو درباره   ی افراد فاقد کدملی و مشکلات آن ها اضافه می کند: 

»کمبود شیرخشک فقط مربوط به اتباع خارجی نیست چه بسا در 
استان هایی که ازدواج قومی و قبیله ای رواج دارد کودکانی فاقد کد 
ملی که تعداد کمی هم نیستند حضور دارند. این مسئله برایشان 
مشکل ساز شده است به علاوه بچه های شیرخوارگاه در فرایند 
زمانی ثبت شناسنامه و تا دریافت کد ملی از دریافت شیرخشک 

محروم می شوند چون کدملی ندارند.«
راه حل پیشنهادی جایگزین دریافت کدملی

پیگیری های خبرآنلاین از ســید جلیــل میرمحمدی، عضو 
کمیســیون بهداشــت مجلس یازدهم به یک جواب رســید: 

»اطلاعی ندارم.«
طاهری اما راه حلی پیشنهاد می دهد: »در استان های مهاجرپذیر 
و استان هایی مانند خراسان جنوبی، شمالی و سیستان وبلوچستان 
در بعضی داروخانه های منتخب در شهرهای این استان ها که آمار 
کودکان ایرانی فاقد کدملی و کودکان مهاجر بیشتر است سهمیه 
شیرخشک بیشتری اختصاص بدهند تا بدون دریافت کد ملی و 

ثبت در سامانه به خانواده ها عرضه شود.«

شیرخشک سهمیه بندی شده با افزایش قیمت 40 درصدی

اظهارات نجفی، عضو شورای شهر تهران درباره 
مازوت ســوزی، موج دیگری در رســانه ها به راه 
انداخت تا به افکار عمومی پاســخ داده شــود که 
مازوت چیست و مازوت سوزی کدام است. چیزی 
نگذشت که مثل همیشه قاطع ترین راه برای حل 
مسئله انتخاب شد و مسئولان یکی پس از دیگری 

همه چیز را تکذیب کردند.
مثل هر پاییز دیگری، آلودگی هوای تهران و کلان شهر ها این 

هفته هم سوژه رسانه ها بود؛ سوژه ای که گرچه از نظر اهمیت داغ 
و مهم است، اما آنقدر تکراری شده که رسانه از گفتنش و مخاطب 

از شنیدنش خسته شده است.
به گزارش مهر؛ بعد از بــالا گرفتن اخبار ضد و نقیض درباره 
علت حجم بالای آلودگی هوا، »سوده نجفی« عضو شورای شهر 
تهران این هفته افشــاگری کرد و گفت: »شهروندان بدانند که 
یکی از دلایل آلودگی هوای شــهر تهران در ۶ ماه دوم ســال، 

مازوت سوزی و مواردی اینگونه است.«

این اظهارات نجفی موج دیگری در رسانه ها به راه انداخت تا به 
افکار عمومی پاسخ داده شود که مازوت چیست و مازوت سوزی 
کدام است. چیزی نگذشت که مثل همیشه قاطع ترین راه برای 
حل مسئله انتخاب شد و مسئولان یکی پس از دیگری همه چیز 
را تکذیب کردند. مدیر عامل شرکت پخش فرآورده های نفتی 
اعلام کرد که مازوت سوزی در تهران نداریم و بنزین و نفت گاز 
توزیعی در تهران و کلانشهر ها استاندارد است.او تاکید کرد که به 
هیچ عنوان سوخت مازوت در نیروگاه های تهران و البرز مصرف 

نمی شود و وزارت نفت در این باره به تکالیف قانونی خود عمل 
کرده است. در بخشــی از اظهارات او آمده است: »مقدار تولید 
نفت گاز یورو در کشــور به مقدار کافی است و حتی مازاد بر نیاز 

بخش حمل ونقل و کلانشهر ها نیز تولید و توزیع می شود.«
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و بهره برداری تولید شــرکت برق 
حرارتی نیز خط تکذیب ها را ادامه داد و گفت: »امروز دیگر زمانی 
نیست که هر کسی بتواند حرف بدون سند بزند. عضو شورای 
شهر بر اساس کدام داده ای درباره مازوت سوزی نیروگاه ها اظهار 

نظر کرده است، در حالی که متولی سوخت کشور دو تا سه ارگان 
بیشتر نیستند.«وی ادعای نجفی را اینگونه زیر سوال برد: »این 
اظهار نظر بر اساس کدام اطلاعات انجام شده و کدامیک از سه 
نهاد ذکر شــده این اطلاعات را در اختیار وی قرار داده است؟ در 
حالی که نیروگاه های تهران نزدیک به ۱۰ سال است که حتی 
یک لیتر مازوت هم دریافت نکرده اند. مازوت سوزی آن ها را قویاً 
تکذیب می کنیم.« با همه این ها علت آلودگی تکذیب می شود، اما 

شرایط آلودگی کماکان پابرجاست.

مازوت تکذیب شد؛ از آلودگی لذت ببرید!

بانک مرکزی اعلام کرد که سقف قرض الحسنه اعطایی توسط 
صندوق های قرض الحسنه چندشعبه ای به هر مشتری از مبلغ 

پانصد میلیون ریال به مبلغ یک میلیارد ریال، افزایش یافت.
با اعلام بانک مرکزی، سقف قرض الحســنه اعطایی توسط صندوق های 
قرض الحسنه چند شعبه ای به هر مشتری به مبلغ یک میلیارد ریال افزایش 

یافت.
بــه گزارش تســنیم، بانک مرکزی بــا اعلام این خبر تأکید کرد: ســقف 
قرض الحسنه اعطایی توسط صندوق های قرض الحسنه چندشعبه ای به هر 

مشتری از مبلغ پانصد میلیون ریال به مبلغ یک میلیارد ریال افزایش یافت.
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در روز های گذشته و همزمان با 

آغاز پرداخت وام بــدون کارمزد تأکید کرده بود: آرزوی ما این بوده که هزینه 
قرض الحسنه را کاهش دهیم و الآن اجرایی شده است؛ هر اقدامی بتوانیم برای 

توسعه بانکداری قرض الحسنه انجام دهیم، کوتاهی نخواهیم کرد.
رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر توســعه بانکداری قرض الحسنه گفت: 
دنبال نظم دهی و نظارت بیشــتر بر قرض الحســنه ای های تک شــعبه ای 
 هســتیم؛ به دو بانــک قرض الحســنه مهر و رســالت ابزار هــای لازم را 

خواهیم داد.
او همچنین به افزایش سقف وام قرض الحسنه به ۳۰۰ میلیون تومان اشاره کرد 
و گفت: بانک ملی و سپه هم اجازه دارند این وام را پرداخت کنند؛ اصلاح ضوابط 

وجوه اداره شده و... را هم داشتیم.

سقف وام قرض الحسنه ۱۰۰میلیون شد


